
    مريم ترابي
تا به حال چند بار در زندگي از ته دل به خوشبختي 
كس�ي غبطه خورده ايد؟ يا چند بار در دل خود با 
صداي بلند گفته ايد: خ�وش به حال فلاني چقدر 
خوشبخت است؟ اصلًا آيا ش�ما آدم خوشبختي 
هس�تيد و تا به حال خوش�بختي خ�ود را فرياد 
زده ايد؟ يا بهتر است بگويم شما خود را خوشبخت 
مي دانيد؟ به نظر ش�ما ملاك و اندازه  خوشبختي 
در چيست؟ اگر پول زياد و ملك و املاك فراوان 
داشته باش�يم خوش�بختيم؟ يا خانواده  خوب از 
نشانه هاي خوشبختي  است؟ سلامتي و تن سالم 
داشتن خوش�بختي  است يا س�فر به كشورهاي 
خارجي ملاك خوشبختي ا س�ت؟ به نظر مي آيد 
هركس�ي به ظن خود خوش�بختي را در واژه ها و 
عناوين مختلف مي بيند. شايد بايد گفت هركسي 
خوش�بختي را در كمبودها و نداش�ته هاي خود 
جس�ت وجو مي كند. تصور مي كند اگر پول زياد 
داشته باشد خوشبخت اس�ت. تصور مي كند اگر 
فلان ماشين را داش�ته باشد خوش�بخت است. 
تصور مي كند داشتن خانه ويلايي در فلان منطقه 
از شهر خوش�بختي  است يا داش�تن همسر زيبا 
و پولدار تضمين كننده خوش�بختي اوس�ت. بله 
داش�تن رفاه و امكانات عالي ب�راي زندگي لازم 
است ولي به طور قطع تضمين كننده خوشبختي  

نيست. 
            

    خوشبختي را معنا كنيم
آيا وقتي از خوش��بختي حرف مي زنيم مي دانيم دقيقاً 
منظورمان چيست؟ داشتن همسر مورد علاقه يا داشتن 
زندگي مرفه در مقايسه با زندگي اقوام و آشنايان نشانه  
خوش��بختي ماس��ت يا به دس��ت آوردن موفقيت هاي 
بسيار در كار و علم يا داش��تن فرزند سالم منظورمان از 
خوشبختي ا ست. در واقع خوشبختي يك حس دروني 
است. حس رضايتي كه هر فردي از موقعيت هاي مختلف 
زندگي خود داشته باش��د و با آن احساس خوشبختي 
 كند. روانشناس��ان در تعريف خوش��بختي مي گويند: 
رضايت از وضعيت موجود يعني احساس خوشبختي، 
يعني مهم نيست شما از نظر ديگران خوشبخت باشيد يا 
نه، مهم اين است كه احساس خوشبختي كنيد و همين 

احساس است كه خوشبختي را شكل مي دهد. 
اما يكي از رايج تري��ن تعاريف و معاني خوش��بختي بر 
اساس اقبال در رس��يدن به آرزوهاست، يعني رسيدن 
به خواس��ته ها و ايده آل هايي چون خواندن رشته مورد 
علاقه، شغل مورد علاقه، سبك زندگي مورد نظر و روابط 
اجتماعي موفق، راحتي و آرامش و... در نتيجه رسيدن 
به اين خواسته ها را مي توان به س��ادگي خوشبختي و 

بازماندن از تحقق شان را بدبختي ناميد! 
تصور كنيد در كنار همس��رتان كه 30 سال از بهترين 
روزهاي زندگي تان را با او س��پري كرده ايد روي كاناپه 
روب��ه روي تلويزيون نشس��ته ايد و در حال تماش��اي 
سريال مورد علاقه  خود هس��تيد. همسرتان بي مقدمه 
از شما مي پرس��د آيا ما خوشبخت هس��تيم؟ شما در 
يك لحظ��ه تمام روزهاي ش��ادي و غم، شكس��ت ها و 

موفقيت هايي كه در زندگي به دس��ت آورده ايد را مثل 
يك فيلم در ذهن خود مرور مي كنيد تا به واقع خود نيز 
بدانيد كه آيا خوشبخت هستيد يا نه. شما مي توانيد به 
خاطر ناكامي هايي كه داشته ايد خود را بدبخت بدانيد 
يا مي توانيد به خاطر داش��تن يك زندگ��ي آرام و يك 
خانواده خوب خود را خوش��بخت بدانيد. اينها تماماً به 
احساس دروني شما بر مي گردد تا احساس خوشبختي 
يا بدبختي را درون خود چگون��ه حس كنيد. در نهايت 
شما بعد از مرور زندگي خود برمي گرديد به همان لحظه  
روي كاناپه در كنار همسر و مي گوييد بله ما خوشبخت 
هستيم، به خاطر داشتن يكديگر خوشبختيم و به خاطر 
داشتن روزهاي آينده كه مي تواند براي ما خوشبختي 
بياورد. بنابراين س��ير مفهوم خوش��بختي و تضادهاي 
درونيات ما نشان مي دهد كه خوشبختي معناي دقيق و 
ثابتي براي ما ندارد. نمي توان خوشبختي را با اين كلاف 
پيچيده به طور ساده و شفاف تصور كرد، اما مي توان در 
لحظاتي گذرا و كوچك آن را از درون حس كرد، همچون 
دانه هاي ريز و كوچك خاك، كه زير حجمي از برف به 
ناگاه نمايان مي شوند همچون حس شيرين نم نم باران 

روي دستمان. 
    بعضي ها ظاهراً خوشبختند!

اگر كمي دقت كنيم قديمي ها را خيلي خوش��بخت تر 
مي دانس��تيم. گذش��ته از اينك��ه زندگي ه��اي خيلي 
ساده و بي آلايشي داشتند اما عش��ق و محبت  بينشان 
زيباتر و بي ريات��ر بود، اما در روزگار ام��روزي و در قرن 
21 خوش��بختي ها هم رنگ و لع��اب مصنوعي به خود 
گرفته اند. مثلًا از همين روابط بين فردي در خانواده و 
اجتماع بگيريد تا روابط عاشقانه آدم ها. دوستي ها هم 
ديگر مثل قديم بي ريا و خالص نيس��ت. بيشتر عشق ها 
الكي و واهي و زودگذر اس��ت. جوان��ان امروزي همين 
الان عاشق مي شوند و يك روز بعد فارغ. عشق و دوست  
داش��تن به قدري پوچ و بي ارزش ش��ده است كه ديگر 
نمي توان اسمش را عشق گذاش��ت. به دم دستي ترين 
واژه در گفت وگوها و محاوره هاي روزانه تبديل ش��ده 
اس��ت. در مح��ل كار و در روابط بين هم��كاري يا بين 
دوستان اگر كسي براي ديگري كاري انجام داده باشد 
آن ديگري براي تشكر فراوان از آن آدم خاص اين واژه 
را به كار مي برد:»عاششش��قتتتم« آيا به نظر شما اين 

»عاشششقتتم« معناي خوشبختي مي دهد؟
در روزگاري، وقتي دختري پسري را يا پسري دختري 
را خيلي دوست داشت و زندگي بدون او را پوچ و بي معنا 
مي دانس��ت كلمه عاش��قتم را به كار مي برد. چقدر اين 
واژه در روزگاري ارج و ق��رب داش��ت! چق��در كلمات 
عشق و دوس��ت داش��تن، واقعي و حقيقي بود و چقدر 
آدم ها در كنار عش��ق و يار مورد علاقه   خود احس��اس 
خوشبختي مي كردند. بهتر است اينطور بگوييم؛ »چقدر 
خوشبختي ها واقعي بودند.« متأسفانه خوشبختي هاي 
امروزي مثل ظرف بلوري آنتيك پر از ميوه هاي مصنوعي 

است كه از دور دلفريب و خواستني است، اما هرچه به 
آن نزديك مي ش��ويم بيش��تر مصنوع��ي و غيرواقعي 
بودن خود را نش��ان مي ده��د و بيش��تر دل را مي زند. 
خوش��بختي هاي ظاهري كه از دور زيبا و خواس��تني 
هستند و حسرت به دل خيلي ها مي گذارند ولي وقتي 
به اين خوشبخت ها نزديك مي شويم بيشتر به قلب هاي 
پر از درد و روح هاي زنگ زده شان پي مي بريم. شايد به 
اين دليل كه ملاك خوشبختي در ذهن آدم هاي امروزي 
تغيير كرده و موضوعاتي به عنوان نشانه هاي خوشبختي 
مطرح مي شود كه بسيار سطحي و زودگذرند و همين 
معيارهاي س��طحي، واژه خوش��بختي را سطحي و دم 

دستي كرده است. 
يك��ي از مهم ترين معياره��اي خوش��بختي در جامعه  
امروزي ما پول شده است. شما پول داشته باشيد دنيا به 
كام شماست. معيار سنجش خوشبختي نيز سايز و مارك 
ميز و صندلي كار، قيمت و مارك كت و ش��لوار و مانتو، 
محل سكونت، دكوراس��يون منزل و سفرهاي خارجي 
افراد است كه متأسفانه به مهم ترين معيار تعيين كننده 
ميزان خوشبختي جامعه امروزي تبديل شده است. شما 
تمام زندگي خود را كار و كار و كار مي كنيد و هيچ لذتي 
از اين زندگي نمي بريد كه فقط از نگاه ديگران و جامعه 
خوش��بخت به نظر بياييد. در واقع فرهنگ خوشبختي 
در جامعه  ما تغيير كرده است. ديگر كسي با نگاه كردن 
به برگ ه��اي پاييزي و قدم زدن در خيابان هاي ش��هر 
در كمال تندرستي حس خوش��ي و خوشبختي به زير 
پوستش نمي دود. همه به دنبال ماديات و ظاهر لوكس و 
زندگي لاكچري هستند. يك زماني به كشورهاي غربي 
خرده مي گرفتيم كه آنها خوش��بختي را در تجملات و 
زندگي لوكس با بهترين امكان��ات مي دانند و به جنبه 
معنوي زندگي هي��چ بهايي نمي دهند ول��ي امروزه با 
تغيير س��بك زندگي، خودمان هم گرفتار شده ايم. در 
واقع مي توان گفت جوامع غربي به اين باور رسيده اند كه 
تكنولوژي و امكانات رفاهي بايد در خدمت آنها باش��د، 
اما بس��ياري از افراد جامعه  در خدمت ماديات و ظواهر 
زندگي هستند. تمام زندگي خود را خرج به دست آوردن 
امكانات لاكچري تنها براي به رخ كشيدن آن به ديگران 
مي كنند. اين خوشبختي هاي ظاهري روزي انسان را از 
پا در مي آورد كه خيلي دير است. كاش به اين باور برسيم 
كه خوشبختي در لحظه زندگي كردن است. خوشبختي 
حس خوش زندگي  است. با خوش��بختي هاي ظاهري 

خود و ديگران را فريب ندهيم. 
    حسرت، آفت زندگي است

يكي از خصلت هاي بد آدمي مقايس��ه خ��ود با ديگران 
است. هميشه در همه ش��رايط خود و زندگي خود را با 
ديگران مقايسه مي كنيم. زندگي همواره تشكيل شده از 
داشته ها و نداشته ها و اگر انسان به داشته هاي خود توجه 
كند و از آنها لذت ببرد، راحت تر مي تواند نداش��ته هاي 
خود را تحمل كن��د. اما معمولاً افراد داش��ته هاي خود 

را نمي بينند و زندگي را يكس��ره بدبختي و محروميت 
خود مي دانند. وقتي افراد پيوس��ته در حال مقايس��ه 
كردن باشند، باعث مي شود نس��بت به كساني كه از او 
موفق ترند يا ش��رايط بهتري دارن��د، خصمانه برخورد 
كنند. وقتي در م��ورد ديگران پي��ش داوري مي كنند 
و بر اس��اس برداش��ت هاي خود آنها را از خود موفق تر 
مي بينند، در واق��ع اين موقعي��ت را فراهم مي كند كه 
ديگران از آنها موفق تر باشند. حسرت به زندگي ظاهري 
ديگران ريشه عشق و محبت و زيبا زندگي كردن را در 
روح و درون آدمي مي خشكاند. انس��ان تا زماني كه به 
زندگي ديگران حس��رت مي خورد احس��اس ناامني و 

آسيب پذيري مي كند. 
خيلي از ما ع��ادت كرديم ك��ه در زندگي دوس��تان و 
آشنايان س��رك بكش��يم و بزرگ ترين يا كوچك ترين 
داش��ته هاي زيباي آنها را با ديده حسرت و دلي آكنده 
از افس��وس نگاه كنيم، در حالي كه داشته هاي مثبت 
و خوش��ايند زندگي خود را ك��ه كمت��ر از ديگران هم 
نيس��ت اصلًا نمي بينيم و فقط به زندگي ديگران غبطه 
مي خوريم. معمولاً بدون توجه به رمز موفقيت و مصائب 
ممكنه براي حصول آن دستاوردهاي دوست داشتني، 
تنها و تنها فقط خواهان آن داش��ته ها هستيم. اين نوع 
حس��رت ورزي و افكار نااميد كننده همچون چرخه اي 
معيوب تكرار مي شود و نه تنها انواع بيماري هاي روحي و 
رواني را به دنبال دارد بلكه يكي از نامناسب ترين افكاري 

است كه زندگي را به نابودي مي كشاند. 
    خوشبختي خود را به همه اعلام نكنيم

آيا بايد خوش��بختي را فرياد زد؟ آيا بايد همه آدم هاي 
دنيا را در جريان خوش��بختي خود گذاشت؟ امروزه با 
تغيير س��بك زندگي و هجوم بي رحمانه تكنولوژي به 
زندگي امروزي م��ا، همه به نوعي خوش��بختي خود را 
فرياد مي زنند. چگونه؟ با به اشتراك گذاشتن عكس ها 
و فيلم هاي��ي از لحظات خوش��ي خود، ديگ��ران را در 
جريان خوش��بختي خود مي گذارند. چند وقتي است 
در شبكه اجتماعي اينستاگرام صفحه اي باز شده است 
با اين عنوان: »سوپرايزهاي لاكچري«. همه  افرادي كه 
سوپرايزهايي براي همسر يا دوست دوست داشتني خود 
انجام مي دهند، تصاوير آن را در اين صفحه به اشتراك 
مي گذارند. جالب اين اس��ت كه ديدن اين صفحه فقط 
حس��رت  ديگران را زياد مي كند. تع��دادي از دختران 
جوان دم بختي را مي شناسم كه با حسرت از اين صفحه 
و فيلم هاي به اش��تراك گذاش��ته آن صحبت مي كنند 
و همگ��ي در آرزوي داش��تن همس��ري اينگونه خلاق 
و رؤيايي، رؤياپ��ردازي مي كنند. يك��ي از اين دختران 
مي گفت اي��ن صفحه را از اينس��تاگرام خود پاك كرده 
است فقط به اين دليل كه ديدن اين سوپرايزهاي جالب 

و هيجان انگيز اعصابش را خراب مي كند. 
سهيم كردن ديگران در شادي و خوشي خود اصلًا بد 
نيست ولي در جامعه اي كه فشار اقتصادي كمر خيلي 
از افراد جامعه  را خم كرده اس��ت، آيا درست است اين 
خوش��ي هاي لاكچري خود را به رخ ديگران بكشيم. 
شايد بگوييد به رخ كشيدن نيس��ت، فقط به اشتراك 
گذاشتن س��اده است و بس. ش��ايد اين يك كار ساده 
و عادي به نظر بيايد ولي همين نمايش ساده و عادي 
خوشبختي مي تواند طوفاني از حسرت و غصه را به دل 
خيلي  از افراد جامعه روانه سازد. همين آه كشيدن از ته 
دل و يك خوش به حالي ساده مي تواند خوشي هاي ما را 
به غم و ناراحتي تبديل كند. اگر ما خوشبخت هستيم 
به ديگران ربطي ندارد كه آن را همه جا فرياد بزنيم زيرا 
همه  افراد دوروبرمان به اندازه  كافي چشمانشان زندگي 
ما را نظاره مي كند و با اين فرياد زدن فقط بيشتر خود را 
در معرض توجه ديگران قرار مي دهيم. اگر خوشبختي 
ما واقعي است ديگر به رخ كشيدن ندارد. با اين وصف 
بهتر است بگذاريم ظاهرنماها و افرادي كه خوشي هاي 
زندگي شان را فرياد مي زنند كار خودشان را بكنند. ما 
زندگي خودمان را بكنيم و قدر داش��ته هاي خودمان 

را بدانيم. 
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     شادكردن ديگران را ياد بگيريم
خيلي وقت ها پي��ش آمده كه ب��راي ديگران 
هداياي لوكس و گران قيمت مي خريم، اما هيچ 
عكس العملي ازط��رف مقابل نمي بينيم، مثل 
اينكه اصلًا اتفاقي نيفتاده است. حتي به مقدار 
قيمت آن كادو هم از ما تشكر نمي كنند و خيلي 

ساده از كنارش مي گذرند. مي دانيد چرا؟
به نظر من خيلي از ما مسير شاد كردن ديگران 
را اشتباه مي رويم، به عبارتي كاربلد نيستيم و 
حاضر هم نيستيم ياد بگيريم. فكر مي كنيم اگر 

ميليون ها تومان خرج يك هديه لوكس كرديم 
طرف مقابل بايد 24 س��اعت براي ما پشتك 
وارو بزند و 24 ساعت تمام تشكر و كل فاميل 
را خبر كند. نه، ما وقتي نمي دانيم و بلد نيستيم 
چگونه ديگران را شاد كنيم، حق نداريم انتظار 
رفتار تش��كر آميز هم داشته باش��يم، اين يك 

قانون است. 
ش��اد كردن ديگران گاهي با يك جمله كوتاه 
اتفاق مي افتد. جمله اي كه از اعماق قلب شما 
به زبان جاري مي شود. بياييد با خودمان صادق 
باش��يم، تا به حال چند بار عزيزانمان را شاد و 
حالشان را خوب كرده ايم. من به جرأت مي توانم 
بگويم كه خيلي از موارد مي توانستيم اين كار را 
انجام بدهيم ولي اين غ��رور و تكبر لعنتي اين 
اجازه را به ما نداده و براي همين است كه حال 
جامعه ما خوب نيست و غم و غصه از چهره همه 

ما مي بارد. 
يك پيشنهاد دارم، بياييد از همين الان هفته اي 

يك بار عزيزانمان را با يك جمله بدون هزينه 
و كم دردسر ش��اد كنيم. آن وقت ببينيد حال 
خودمان و ديگران چقدر خوب مي شود. كافي 
اس��ت تمرين كنيم و كمي حوصل��ه به خرج 
دهيم. چطور براي خريد يك كادو گران قيمت 
كه طرف مقابل ما را هم شاد نمي كند ساعت ها 
خيابان گردي مي كنيم اما حاضر نيستيم وقت 

بگذاريم و يك جمله خوب پيدا كنيم. 
شاد كردن ديگران يا بهتر است اينگونه بنويسم 
براي ش��اد كردن ديگران بايد وقت گذاشت. 
زندگي مجموعه اي از همين شادي هاست كه 
زيبا مي شود. تكبر بي جا و غرورهاي كاذب فقط 
باعث مي شوند حال خودمان بيشتر خراب شود 

و هيچ اتفاق ديگري نيز نمي افتد. 
     خداوند را خوشحال كنيم

امام صادق)ع( مي فرمايند: »... تبسم الرجل في 
وجه أخيه حسنة، وصرفه القذي عنه حسنة، وما 
عبد الله بشئ أحب إلي الله من إدخال السرور 
علي المؤمن«... تبسم مؤمن به مؤمن و زدودن 
اندوه از چهره مؤمن از حسنات است، و زدودن 
گرد و غبار از چهره مؤمنين از حسنات است و 
بهترين اطاعت از خداوند و محبوب ترين آن نزد 

خداوند خوشحال نمودن مؤمنين است. 
همچنين امام على)ع( خطاب به كميل بن زياد 
مى فرمايد: هيچ كس دلى را شادمان نسازد، مگر 
آن كه خداوند از آن شادمانى، لطفى بيافريند 
و زمانى كه گرفتارى اى بدو رس��د، آن لطف، 
همچون آب جارى در سراشيبى، به سوى آن 
گرفتارى سرازير شود و آن را از وى دور گرداند، 

همچنان كه شتر غريبه ]از ميان رمه شتران[ 
رانده مى شود. 

اين دو حديث را براي اهميت شاد كردن ديگران 
آوردم ش��ايد تأثيري بر ما داشته باشد كه اين 
موضوع را جدي بگيريم. توجه داش��ته باشيم 
وقتي سر بالا مي گيريم و سينه سپر مي كنيم 
كه »آهاي من انسانم، اشرف مخلوقات« خب 
بايد اين را يك جايي نشان دهيم. مگر مي شود 
ما چنين ادعايي داشته باشيم ولي از خالقمان 

هيچ نشان و نمادي نداشته باشيم؟ 
اگر به چنين موضوعاتي ايمان داريم و مخصوصاً 
دستمان را شب و روز به سوي خدا دراز مي كنيم 
كه ما را ياري كند و فلان و فلان مشكلات ما را 
حل كند پس بايد حركتي در مس��ير او انجام 
دهيم. باور كنيد شاد كردن دل ديگران يعني 
نظر لطف خدا را به همراه داشتن و دوري از آن و 
كوتاهي از توجه به ديگران مسلماً قهر خدا را به 

همراه خواهد داشت. 
خلاصه اينكه حال ديگ��ران را خوب كردن با 
هر شيوه و روش��ي مس��لماً آثارش به خود ما 
بر مي گردد و زندگي مان شاد و پرنعمت خواهد 
شد. سعي كنيم براي با هم بودن تلاش كنيم نه 
اينكه براي دوري از هم برنامه و جدول زمانبندي 

تعريف كنيم و حال ديگران را بد كنيم. 
خيلي از م��ا ب��راي اينكه به اصط��لاح »حال 
ديگران« را بگيريم ساعت ها و روزها برنامه ريزي 
مي كنيم و وقت و زم��ان مي گذاريم اما امان از 
اينكه بخواهيم اطرافيانمان را ش��اد كنيم، در 
يك كلام، بلد نيستيم. بلد نيستم، بلد نيستي 
و در كل بلد نيستيم كه چگونه شادي را براي 
ديگران هديه كنيم. بعضي وقت ها هم به غلط 
فكر مي كنيم ك��ه اگر براي ش��اد بودن طرف 
كاري كنم پررو مي شود و فكر مي كند كه چه 

خبر است!
بياييد نگذاريم غرورهاي تو خالي، تكبر و خود 
بزرگ بيني باعث شود تا از يكديگر دور بيفتيم 

زيرا خيلي زود دير مي شود. 

ديگران را شاد كنيم تا خودمان شاد باشيم
حال خوب قيمت ندارد

    مجيد فراهاني
نمي دانم چقدر براي شما شاد بودن آدم هاي اطرافتان مهم و ضروري است؟ يا اينكه تا 
حالا براي شاد كردن اطرافيان چه كارهاي انجام داده ايد؟ و اصلًا فكر مي كنيد بايد براي 
شاد كردن ديگران كاري بكنيد يا نه؟ خيلي از ما در روابطمان به اين فكر نمي كنيم كه ما 
بايد براي ديگران چه كارهايي بكنيم، بلكه بيشتر به اين مي انديشيم كه ديگران براي 
ما بايد چه كارهايي بكنند. قبول نداريد؟ اگر به اين فكر كنيم كه در سال گذشته چند 
بار از عزيزان يا دوس�تانمان پرس�يديم كه چرا ناراحتي؟ يا براي اينكه غم و اندوه را از 
زندگي ديگران پاك كنيم تا حالا چه كارهايي انجام داديم؟ و حتي چقدر براي شاد كردن 
ديگران ولو با يك جمله تلاش كرده ايم؟ متوجه خواهيم شد كاري براي ديگران انجام 
نداده ايم، البته در مقايس�ه با انتظاراتي كه از ديگران داريم.  قصد ندارم در اين نوشته 
شعار بدهم كه آهاي مردم بياييد با هم خوب باشيم يا اينكه همين طور الكي بخنديم يا 
هر چي داريم و نداريم را به باد فنا بدهيم كه ديگران ش�اد باشند. نه اصلًا چنين حرفي 
را نخواهم زد. اما دوست دارم به اين فكر كنيم كه آدم هاي اطرافمان چقدر براي ما مهم 
هستند، همانقدر برايشان وقت بگذاريم و براي اينكه خودمان هم حالمان خوب باشد 

سعي كنيم حالشان را خوب كنيم. همين. 

نگاه

خيلي از ما براي اينكه به اصطلاح 
»حال ديگران« را بگيريم ساعت ها 
و روزه�ا برنامه ري�زي مي كنيم و 
وقت و زمان مي گذاري�م اما امان 
از اينك�ه بخواهي�م اطرافيانمان 
را ش�اد كنيم، در ي�ك كلام، بلد 
نيستيم. بلد نيستم، بلد نيستي 
و در كل بلد نيس�تيم كه چگونه 
ش�ادي را به ديگران هديه كنيم. 
بعضي وقت ه�ا هم ب�ه غلط فكر 
مي كنيم كه اگر براي ش�اد بودن 
طرف كاري كنم پررو مي ش�ود و 
فكر مي كن�د كه چه خبر اس�ت!

ش�اد ك�ردن ديگ�ران گاه�ي با 
يك جمله كوتاه اتف�اق مي افتد. 
جمل�ه اي كه از اعماق قلب ش�ما 
به زبان ج�اري مي ش�ود. بياييد 
با خودمان ص�ادق باش�يم، تا به 
حال چند بار عزيزانمان را ش�اد 
و حالش�ان را خ�وب كرده اي�م. 
من ب�ه جرئ�ت مي توان�م بگويم 
كه خيلي از موارد مي توانس�تيم 
اين كار را انج�ام بدهيم ولي اين 
غرور و تكبر لعنتي اي�ن اجازه را 
به ما نداده و براي همين است كه 
حال جامعه ما خوب نيست و غم 
و غص�ه از چهره همه م�ا مي بارد

شايد يكي دلش بخواهد

خوشبختي خود را جار نزنيم!

آيا درست است اين خوشي هاي لاكچري 
خ�ود را به رخ ديگران بكش�يم. ش�ايد 
بگوييد به رخ كشيدن نيس�ت، فقط به 
اش�تراك گذاش�تن ساده اس�ت و بس. 
شايد اين يك كار س�اده و عادي به نظر 
بيايد ولي همين نمايش س�اده و عادي 
خوشبختي مي تواند طوفاني از حسرت و 
غصه را به دل خيلي  از افراد جامعه روانه 
سازد. همين آه كش�يدن از ته دل و يك 
خوش به حالي ساده مي تواند خوشي هاي 
م�ا را ب�ه غ�م و ناراحت�ي تبدي�ل كند

آيا باي�د خوش�بختي را فري�اد زد؟ آيا 
بايد هم�ه آدم ه�اي دني�ا را در جريان 
خوش�بختي خود گذاش�ت؟ ام�روزه با 
تغيير سبك زندگي و هجوم بي رحمانه 
تكنولوژي به زندگي امروزي ما، همه به 
نوعي خوشبختي خود را فرياد مي زنند. 
چگونه؟ با به اشتراك گذاشتن عكس ها 
و فيلم هاي�ي از لحظ�ات خوش�ي خود

سبك رفتار


